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  ردپاي انگليس در آشوب هاي بغداد
 عبدالله گنجي در توئيتي نوشته: دموكراسي موجود در 
عراق مانند دوران پس از مش��روطيت در ايران است. 
يعني رهاشدگي پس از يك ديكتاتوري مطلق. انگليس 
كه خود در مشروطه نقش مستقيم داشت، احساس كرد بي نظمي پس از 
آن به ضرر است، مجدداً ديكتاتوري پهلوي اول را حاكم كرد. امروز خبر 

رسيد سفارتخانه هاي انگليس و امريكا در حوادث عراق مؤثرند. 
........................................................................................................................

     اربعين بدون دلار
حجت الله عبدالملكي در توئيتي نوشته: طي سه سال گذشته با پويش 
»اربعين ب��دون دلار« نف��س دلار در  زيارت اربعين بريده ش��د. ادامه 
مي دهيم تا جهاني شدن  نفي دلار و حذف كامل آن از مبادلات جهان 

اسلام و بلكه كل دنيا. مبلغ باشيد. 
........................................................................................................................

     وظيفه قانوني شهرداري براي كمك به زائران اربعين
جليل محبي در توئيتي نوش��ته: مستند قانوني كمك ش��هرداري به زوار 
اربعين مطابق ماده۹۷قانون برنامه ششم توس��عه، دولت موظف است از 
طريق شهرداري ها امكانات لازم را براي پياده روي اربعين فراهم كند. مطابق 
قانون بودجه سال۹۸ نيز هزينه شهرداري ها از جدول شماره۵ قانون بودجه 

پرداخت مي شود و ربطي به عوارض و درآمدهاي شهرداري ندارد.
........................................................................................................................

     سلبريتي ما و سلبريتي آنها!
 فريد ابراهيمي در توئيتي نوشته: از آنجلينا جولي درباره استيضاح ترامپ 
پرسيدن. گفته: تصميم گيري در اين باره وظيفه من نيست و اصلًا نظر 
من اهميتي نداره بلكه قوانين مهم هستن. حالا اگه سلبريتي ما بود، يه 
مجوز واردات دارو از ترامپ مي گرفت و منفي حرف مي زد، فرداش هم 

يك آپارتمان از دموكرات ها مي گرفت و نظر مثبت مي داد!
........................................................................................................................

     علامت سؤال بزرگ
 علي قلهكي در توئيتي نوشته: وزارت امور خارجه: »زائران اربعين سفر 
خود را تا آرام شدن ش��رايط در عراق به تأخير بيندازند.« اين سرعت 
وزارت خارجه در هشدار دادن به مردم براي عدم سفر به عراق رو ميذارم 
كنار تعلل در برخي از واكنش هاي وزارت خارجه در مورد منطقه، محور 

مقاومت و غربي ها و يك علامت سؤال بزرگ برام شكل مي گيره!
........................................................................................................................ 

   از تهران تا بغداد
 محمد پاداش در توئيتي نوشته: در بحبوحه اعتراضات مرداد ۹۷ لاله زار 
تهران، كاشف به عمل اومد عده اي اجير شده، خودجوش كركره مغازه ها 
رو پايين مي كشيدن و كسبه رو تشويق به شورش مي كردن. سناريوي 
عراق هم همينه ش��عار »ايران از عراق برو« در بغداد، بوي »نه غزه، نه 

لبنان، جانم فداي ايران« در تهران رو ميده!
........................................................................................................................

     براندازهاي ديوانه!
فرشته صادقي در توئيتي نوشته: براندازها رسماً ديوانه اند. اعتراضات 
ايران باشد مي گويند از عراق و لبنان، حشدالشعبي و حزب الله را آوردند 
براي سركوب مردم. اعتراضات عراق باشد مي گويند سپاه پاسداران را 

بردند سركوب معترضان.

رئيس كميسيون سياست خارجي مجلس: 
 امريكا ديگر تحريم جديدي 

براي ايران ندارد 
امريكا تمام تحريم هاي خود عليه 
جمهوري اسلامي را به كار گرفته 
و تحريم ه�اي جدي�د ه�م در 
حقيق�ت، تغيي�ر رن�گ و لعاب 
اس�ت.  قب�ل  تحريم ه�اي 
حجت الاس��لام مجتبي ذوالنوري 
رئيس كميسيون سياست خارجي 
مجل��س در گفت وگو با ف��ارس، با 
اشاره به سخنان رهبر معظم انقلاب 
مبني بر شكست خوردن فشارهاي حداكثري امريكا عليه ايران گفت: 
امريكا تمام تلاش خود را در اعمال تحريم هاي حداكثري عليه ايران به 
كار گرفته و گزينه جديد مؤثري در اين رابطه باقي نمانده كه بخواهد 

آن را به كار گيرد. 
وي افزود: كش��ورهاي مختلف عملًا از تحريم هاي امريكا عليه ايران 
تبعيت نكردند و در حال حاضر چين، روسيه، هند و كشورهاي مختلف 
ديگر ارتباط��ات اقتصادي ش��ان را به طور چش��مگيري با جمهوري 
اس��لامي ايران حفظ كرده ان��د. حتي نفت ما در بعض��ي جاها فروش 
مي رود و كالاي مورد نياز هم به كشور وارد مي شود. رئيس كميسيون 
امنيت ملي و سياست خارجي مجلس اظهار داشت: امريكايي ها ديگر 
تيري در تركش ندارند تا عليه ايران ب��ه كار گيرند و تحريم هايي هم 
كه اعمال مي كنند غالباً يا تكراري است يا ظاهر اين تحريم ها را عوض 
و آن را اعمال مي كنند، لذا تير آنها به س��نگ خورده و اقدامات ش��ان 

نتيجه نداده است. 
ذوالنوري خاطرنشان كرد:  با وجود تحريم هاي امريكا عليه جمهوري 
اس��لامي ايران ما هم نفت ما را صادر مي كنيم و ه��م كالاهايي كه در 
بيرون از مرزها برايشان بازاريابي شده از كش��ور صادر مي شود و هم 
كالاهاي مورد نيازمان را وارد مي كنيم و جمهوري اسلامي به حول و 

قوه الهي اين مسير را طي كرده و از آن عبور مي كند.
........................................................................................................................

فلاحت پيشه:
 سران اروپا به جاي تهديد ايران 

به تعهداتشان عمل كنند 
عض�و كميس�يون امنيت مل�ي مجلس گف�ت: اروپا ب�ه حدي در 
زمينه حف�ظ رواب�ط خود ب�ا امري�كا با وس�واس رفت�ار مي كند 
كه فرصت هاي ديپلماس�ي خ�ود را با اي�ران از بين برده اس�ت. 
حشمت الله فلاحت پيشه عضو كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي 
مجلس در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان، درباره مواضع اروپايي ها 
در برابر تحريم هاي امريكا عليه ايران، اظهار كرد: مقام معظم رهبري اخيرا 
به بيان واقعياتي درباره اروپايي ها پرداختند. او افزود: اروپايي ها به دليل 
منافع خود و ملاحظات راهبردي كه در برابر امريكا دارند سعي دارند تا به 
هر نحوي روابط خود با امريكا را حفظ كنند. فلاحت پيشه تصريح كرد: 
آنها به حدي در زمينه حفظ روابط خود با امريكا با وسواس رفتار مي كنند 
كه فرصت هاي ديپلماس��ي خود را ب��ا ايران از بين برده ان��د. اروپايي ها 
مواضعي خنثي در برابر تحريم هاي امريكا عليه ما نشان مي دهند و بايد 
به جاي آنكه ايران را تهديد كنند تا گام هاي كاهش تعهدات بعدي خود 

را برندارد، بهتر است كه به تعهدات خود عمل كنند. 
فلاحت پيشه بيان كرد: همه دنيا مي دانند كه يكي از دلايل آسيب 
ديدن برجام خنثي بودن مواضع اروپايي ها بود، آنها هر گام و رفتار 
خود از جمله اينس��تكس را با مواضع وزارت خزان��ه داري امريكا 

تطبيق مي دهند. 
او اظهار كرد: معتقدم ايران بايد NPT را به عنوان خط قرمز خود اعلام 

كرده و برنامه هايش را در قالب آن پيش ببرد.

رئيس قوه قضائيه در ادامه س�فرهاي استاني 
خود، روز پنج ش�نبه به هرمزگان رفت و ضمن 
ديدار با قض�ات و كاركنان مجموع�ه قضايي، 
در جمع اقش�ار مختلف مردم، خانواده شهدا 
و برگزيدگان اس�تان، جلسه س�تاد مبارزه با 
قاچاق كالا و ارز، جلسه ش�وراي اداري استان 
و نشست فرماندهان ارشد نظامي شركت كرد 
و در جري�ان آخرين اخب�ار و گزارش هاي اين 
استان در روند مبارزه با قاچاق كالا قرار گرفت. 
به گ��زارش اداره كل روابط عموم��ي قوه قضائيه، 
آيت الله سيد ابراهيم رئيس��ي در ديدار با قضات و 
كاركنان مجموعه قضايي استان هرمزگان، با اشاره 
به تلاش ها براي رفع كمبودها اظهار كرد: ما در يك 
جنگ اقتصادي، رسانه اي و اطلاعاتي با دشمن به 
سر مي بريم. آنها مي خواهند قدرت نظام جمهوري 
اسلامي را در منطقه محدود كنند اما نمي توانند، 
چون نظام جمهوري اس��لامي ايران جاي خود را 

باز كرده است. 
رئيس قوه قضائيه با بيان اينكه امريكا تصور مي كرد 
اگر اخم كند يا حرف تندي بزند در اقتصاد ما تاثير 
مي گذارد، ادام��ه داد: ديديد كه در قضاياي اخير، 
رفتار امريكا هيچ تاثيري  بر اقتصاد كشور نگذاشت 
و اين امر بار ديگر ثابت كرد كه بر اساس تأكيدات 
مقام معظم رهبري، راه رفع مشكلات و گرفتاري ها 
را بايد در درون كشور ديد و گره گشايي از مشكلات 

را به دست توانمندان داخل ايران دانست. 
    اقتصاد دريا بايد فعال شود

رئيس قوه قضائيه همچنين در جمع اقشار مختلف 
مردم، خانواده شهدا و برگزيدگان استان با تأكيد 
بر ضرورت فعال سازي هر چه بيشتر اقتصاد دريا 
در كشور گفت: ساكنان مناطق ساحلي ما با اين 
موهبت عظيم الهي ك��ه در اختي��ار دارند نبايد 

دغدغه اشتغال داشته باشند. 
وي بر ضرورت استفاده حداكثري از نعمات الهي از 
جمله نيروي انساني متراكم جوان كارآمد انقلابي 
و همچنين ظرفيت هاي مادي به ويژه در مناطق 
ساحلي كشور تأكيد كرد و گفت: برخي كشورهاي 
اروپايي كه رابطه شان با دريا بسيار كم است، بيش 
از ۵0درصد توليد ناخالص داخلي ش��ان وابسته 
به اقتصاد درياس��ت، لذا در كش��ور ما كه حدود 
هزارو400كيلومتر ساحل داريم، بايد اقتصاد دريا 
بسيار فعال باشد و مردم اين مناطق به هيچ عنوان 

دغدغه اشتغال نداشته باشند. 
 رئيس قوه قضائيه با اش��اره ب��ه اهتمام مجموعه 
دستگاه هاي نظام براي مقابله با قاچاق كالا اظهار 
كرد: دغدغه ما مب��ارزه با قاچاق س��ازمان يافته 
اس��ت، نه كولبري ها و حمل چند كالاي قاچاق 
توسط مرزنش��ينان براي گذران زندگي و ارتزاق 
خانواده هايش��ان. امروز دس��ت هايي پشت پرده 
قاچاق ه��اي كلان س��ازمان يافت��ه و كانتينري 

مش��غول تهديد توليد ملي هس��تند كه بايد آنها 
را كشف كرد. 

    تخلف و جرم ك�م و زياد ندارد، بايد با آن 
برخورد كرد

رئيس قوه قضائيه درباره تخلفات زيست محيطي 
نيز با بيان اينكه تخلف و ج��رم، كم و زياد ندارد و 
بايد با آن برخورد كرد، گفت: حفظ دريا و محيط 
زيست از حقوق عامه است و همگي وظيفه داريم 
كه از آن صيانت كني��م. همانگونه كه مقام معظم 
رهبري ني��ز اخيراً فرمودند، حق��وق عامه مربوط 
به همه مردم حتي غيرمس��لمانان اس��ت و ما به 
هيچ كس اج��ازه تجاوز به كوه، جن��گل، دريا و... 
را نخواهيم داد. آيت الله رئيس��ي، خانواده شهدا را 
پرچم هاي برافراش��ته حفظ ارزش هاي اسلامي 
دانست و با بيان اينكه رمز بقاي خون شهدا اتصال 
آن به ثارالله است، تصريح كرد: منسوبين به شهدا 
براي همه ما محترم هستند و نام شهيد در هر كوي 
و برزن، پرچم رشادت، شجاعت، جهاد، ايثار و رمز 
افتخار ملي ماس��ت. گاهي شنيده مي شود كه در 
برخي موارد، به نام شهيد كم توجهي شده است. 
مبادا نام، ياد، راه و منزلت شهيد در نگاه ما كمرنگ 
ش��ود زيرا در اين صورت به غض��ب الهي گرفتار 

خواهيم شد. 

    نظام حاكم بر گمركات بايد بازنگري شود
رئيس قوه قضائيه در ادامه س��فر اس��تاني خود به 
بندرعباس به صورت سرزده از گمرك شهيد رجايي 
بازديد كرد و پس از آن در جلس��ه س��تاد مبارزه 
با قاچ��اق كالا و ارز ضمن قدردان��ي از تلاش هاي 
صورت گرفته، گمركات را مرزبان واردات و صادرات 
كشور دانست و تصريح كرد: امروز همگي موظفيم 
رهنموده��اي مقام معظ��م رهب��ري و همچنين 
تكاليف قانوني خود را در حوزه مبارزه با قاچاق با 
جديت و قاطعيت عملياتي كنيم. »گزارش هايي از 
عملكردها در اين عرصه وجود دارد كه نشان دهنده 
تلاش دستگاه هاست اما آنچه در كف بازار مشاهده 
مي شود، نشانگر فاصله اي ميان وضع موجود و وضع 
مطلوب اس��ت كه اين فاصله بايد با يك بازنگاه در 

فرايندها و عملكردها، كاهش يابد.«
رئيسي فعاليت س��امانه هاي موجود را مؤثر دانست 
و افزود: امروز بيش از ۵0درص��د واردات و صادرات 
كشور از بندر شهيد رجايي صورت مي گيرد. بر همين 
اس��اس بايد براي حل مش��كلات در چنين مبادي 
مهمي سازماندهي لازم صورت گيرد. چرا كالا و اموال 
متعلق به مردم يا دولت بايد در انبار گمركات بماند و 
از بين برود؟ نظام انبارداري، ارزيابي و حمل و نقل در 

گمركات بايد مورد بازنگاه جدي قرار گيرد. 

    دستور رسيدگي خارج از نوبت
به پرونده هاي قاچاق 

رئيس قوه قضائيه با اشاره به موضوع قاچاق سوخت 
نيز اظهار كرد: به هر حال قيمت سوخت در كشور 
ما به گونه اي اس��ت كه قاچاق آن به صرفه است. با 
وزير محترم نفت صحبت كرديم و پيشنهاد داديم 
پمپ هايي در شهرهاي مرزي مستقر شود كه عوايد 
حاص��ل از مابه التفاوت قيمت س��وخت، به جيب 
مرزنشينان و دولت برود. نبايد ساختارها به گونه اي 
باشد كه شهروندانمان مرتكب جرم قاچاق شوند. 

آيت الله رئيس��ي با بيان اينكه تأكيد ما بر مبارزه 
با قاچاق س��ازمان يافته در كش��ور است، تصريح 
كرد: رقم دقيق��ي بيان نمي كنم ام��ا امروز بيش 
از 10ميليارد دلار قاچ��اق صورت مي گيرد كه به 
هيچ عنوان زيبنده كشور نيست و چنين وضعيتي 
با توجه به دس��تور صري��ح قان��ون و رهبر معظم 
انقلاب بايد هر چه س��ريع تر اصلاح شود. رئيس 
قوه قضائيه با قدرداني از تلاش هاي دستگاه هاي 
امنيتي در شناسايي و دستگيري باندهاي قاچاق، 
تأكيد كرد: براي عزيزان ما در وزارت اطلاعات يا 
اطلاعات سپاه كه تاكنون در عمليات هايي بسيار 
پيچيده توانسته اند شبكه هاي ضد امنيت كشور 
را شناس��ايي كنند، قطعاً شناس��ايي شبكه هاي 

تجاري قاچاق كار دشواري نيست. از سوي ديگر، 
پس از تحوي��ل اين متهمان به دس��تگاه قضايي، 
هم تعزيرات و هم دادگستري بايد خارج نوبت به 
پرونده ها رسيدگي كنند كه هم كالاي مردم از بين 

نرود و هم درس عبرتي براي سايرين باشد. 
آيت الله رئيس��ي با بي��ان اينكه امروز ب��ا توجه به 
دس��تورات رهبر انقلاب و قوانين و آيين نامه هاي 
موجود هيچ خلأ نرم افزاري در مب��ارزه با قاچاق 
وجود ندارد و صرفاً نيازمند اقدام و عمل هستيم، 
خاطرنشان كرد: 26دس��تگاه كه در ستاد مبارزه 
با قاچ��اق كالا و ارز وظايفي بر عه��ده دارند، بايد 
با همفكري، تعامل و هماهنگ��ي در كنار يك كار 
پيگيرانه مستمر و غيرمقطعي، به تكليف قانوني 
خود عمل كنند. ستاد مبارزه با قاچاق نيز به عنوان 
نهاد رصدكننده بايد بگويد در كجا ايستاده ايم، بايد 

كجا مي بوديم و مشكل كار كجاست. 
    با زد و بندكنندگان در هر مقامي 

برخورد مي كنيم
آيت الله رئيس��ي ش��نبه ش��ب هم در نشست با 
فرماندهان ارشد نظامي استان هرمزگان با تأكيد 
بر اينكه دريا و محيطش را براي قاچاقچيان ناامن 
و به قول همكارانتان قرمز كنيد، گفت: قاچاقچيان 
بايد احساس كنند اينجا خطر از دست دادن همه 
منافعش��ان را دارند نه فقط خطر از دس��ت دادن 
كالا و كشتي بلكه خودش��ان هم محاكمه شوند. 
وي با بيان اينكه گمرك مرزبان اقتصادي كشور 
در واردات و صادرات اس��ت، گفت: چشم گمرك 
هميشه بايد مثل آن مأموري كه در برج ديده باني 
مرزباني مي كند، باز باش��د و به عن��وان يك برج 

ديده باني در حوزه اقتصادي عمل كند. 
آيت الله رئيس��ي خطاب به فرماندهان ارشد نظامي 
استان هرمزگان با تأكيد بر اينكه دريا و محيطش را 
براي قاچاقچيان ناامن و به قول همكارانتان قرمز كنيد، 
اظهار كرد: قاچاقچيان بايد احساس كنند اينجا خطر 
از دست دادن همه منافعشان را دارند نه فقط خطر از 
دست دادن كالا و كشتي بلكه خودشان هم محاكمه 
ش��وند. رئيس قوه قضائيه با اش��اره به اظهاراتش در 
سمينار سپاه با بيان اينكه نبايد ميدان به مفسدان داد، 
گفت: يقه كسي كه زد و بند مي كند را بايد گرفت و از 
اين موضوع نمي گذريم. با كساني كه زد و بند مي كنند 
در هر مقامي كه باشند برخورد مي كنيم و اين قضيه 
بايد در جامعه جا بيفتد. وي خط��اب به حاضران در 
جلسه ادامه داد: همانطور كه در دريا همه كشتي ها 
در كنترل و ديده باني شما هستند و نمي توانند از چتر 
شما فرار كنند، در كشور نيز كس��ي نمي تواند از زير 
چتر ما فرار كند. آيت الله رئيسي همچنين در حاشيه 
اين جلس��ه ضمن بازديد از مركز فرماندهي كنترل 
نيروي دريايي سپاه افزود: سطح اشراف اطلاعاتي و 
اقتدار امنيتي نيروهاي مسلح در تنگه هرمز و آب هاي 

خليج فارس افتخارآفرين و غرورانگيز است.

رئيس قوه قضائيه در بندرعباس:

نظام گمركات كشور بايد بازنگری شود

ايران و چين به عنوان دو كشور مهم در دو طرف آسيا همكاري 
جدي ای را در ح��وزه نظامي آغاز كرده اند كه با توجه به س��ند 
توسعه روابط دو كشور در 40سال آينده تازه در ابتداي راه است و 
اين در حالي است كه با برداشته شدن تحريم هاي تسليحاتي در 
سال آينده هيچ مانع قانوني نيز در مورد همكاري هاي دو طرف 

وجود نخواهد داشت. 
سفر سردار باقري رئيس ستاد كل نيروهاي مسلح به چين به رغم 
اهميت آن در روابط بين ايران و چين آن طور كه بايد و شايد مورد 
توجه قرار نگرفت. شايد بس��ياري تصور كنند كه ايران و چين در 
حوزه هاي اقتصادي اس��ت كه با يكديگر همكاري نزديكي دارند، 
اما در مقابل سال هاس��ت كه ايران و چين همكاري نزديكي را در 
بسياري از حوزه هاي نظامي آغاز كرده اند. نكته مهم اين است كه تا 
يك سال آينده بر اساس قطعنامه 2231 تحريم هاي تسليحاني عليه 
ايران برچيده خواهد شد و به اين ترتيب ايران توان خريد تسليحات 

و آغاز همكاري هاي جدي در حوزه نظامي را خواهد داشت. 
با در نظر داش��تن اي��ن نكته اس��ت ك��ه مي توان ب��ه اهميت 
همكاري هاي نظامي ايران و چين در آينده پي برد، به خصوص 
آنكه غرب به دنبال اين است كه با استفاده از تحريم هاي يكجانبه 
هر گونه هم��كاري نظامي را ب��ه طور كامل متوقف كند. س��فر 
سرلشكر باقري در مقطعي صورت مي گيرد كه ايران آماده است 
همكاري هاي گس��ترده خود را با چين آغاز كند و شايد يكي از 
نشانه هاي آن رزمايش مش��ترك ايران با چين و روسيه خواهد 
بود؛ رزمايشي كه هم اكنون نيز توانسته توجهات زيادي را به خود 
جلب كند و بسياري معتقدند اين مسئله مي تواند آغازي بر تزلزل 

حضور يك جانبه امريكا در منطقه باشد. 
   يك همكاري با ارزش بالاي راهبردي 

سابقه همكاري ايران و چين براي تقويت توان نظامي محدود به 
سال هاي اخير نيست و ايران و چين از دهه 60 همكاري نظامي 

را آغاز كرده اند. 
در زمان جنگ تحميلي عراق عليه ايران با وجود عدم فروش سلاح 
به ايران توسط بخش اعظم كشورهاي دنيا، چين يكي از كشورهايي 

بود كه متمايل به فروش سلاح به ايران بود. 
از جمله سلاح هايي كه به ايران در آن دوره فروخته شد جنگنده 
ميگ21 بود كه هم اكنون به عنوان يك هواپيماي آموزشي به كار 
مي رود. از سوي ديگر چين نقش مهمي در توسعه توان موشكي 
ايران داشت و فناوري هاي حساسي در اين حوزه در اختيار ايران 

گذاشته شد. 
در طول سال هاي گذشته نيز مقامات دو كشور در سطح عالي به 

خصوص رؤساي ستاد مشترك رفت و آمدهاي فراواني داشته اند كه 
به نظر مي رسد در توسعه روابط دو كشور به خصوص بحث نظامي 

تاثير مثبتي داشته باشد. 
شايد يكي از دلايلي كه ايران را براي توسعه روابط نظامي با چين 

مصر مي كند، جايگاه اين كشور در آينده تسليحات دنياست. 
   چيني ها چگونه مي توانن�د تبديل به قدرت نظامي اول 

دنيا شوند
بنا بر نظر اغلب صاحبنظران نظامي در دنيا آينده نظامي در آينده 
در اختيار دو كشور امريكا و چين خواهد بود. از آنجا كه چين هم 
اكنون دومين قدرت اقتصادي دنيا مي باشد در حوزه تسليحات نيز 
قدم هاي بلندي برداشته است كه اين كشور را به زودي تبديل به 

قدرتي مسلط در دنيا مي كند. 
براي فهميدن اين نكته شايد چند شاخص را بتوان در نظر گرفت؛ 
شاخص هايي كه به صورت علمي مي تواند نگاهي درست از آينده 

قدرت نظامي دنيا به ما بدهد. 
براي مقايس��ه قدرت نظامي دو طرف مي توان چند شاخص را در 
نظر گرفت. يكي از مهم ترين اين شاخص ها توان زيردريايي ها در 
منطقه اقيانوس آرام است. بر اس��اس اطلاعات مندرج در بودجه 
دفاع ملي امريكا نيروي دريايي اين كشور تا سال 2040 بين 42 تا 
دريايي هسته اي از كلاس هاي گوناگون در اختيار خواهد  زير   ۵۷
داش��ت. اگر امريكا 60درصد از زيردريايي هاي هس��ته اي خود را 

به منطقه پاس��يفيك اختصاص دهد، 2۵ تا 34فروند زير دريايي 
هسته اي خواهد داشت. 

در مقاب��ل چيني ها با اختص��اص ۷0درصد از ت��وان خود 34 تا 
۵2زيردرياي��ي خواهند داش��ت، البته تعداد بيش��تر به معناي 
برتري نيست. توانمندي هاي تهاجمي چيني ها به شدت كمتر 
از امريكايي هاست. موشك هاي زيردريايي پرتاب JL- 2 چيني 
هنوز از مشابه امريكايي خود يعني ترايندت عقب تر و سيستم هاي 

پيشرفته رانش چيني ها هنوز در مراحل آزمايشي هستند. 
در حوزه ناوشكن هاي رزمي اوضاع به نفع امريكايي هاست. نيروي 
دريايي امريكا هم اكنون نزديك 62 ناوشكن از كلاس ارلي برگ و 
تيكاندرو در اختيار دارد. تا سال 2040 ناوشكن هاي امريكايي به 
6۵ فروند افزايش خواهد يافت كه با فرض اختصاص 60درصد آن 
به منطقه اقيانوس آرام امريكايي ها 3۹ناوشكن خواهند داشت، در 
مقايسه چيني ها احتمالاً 30ناوش��كن خواهند داشت. در مقابل 
چيني ها در س��ال 2040 نزدي��ك 36ناوچه در مقاب��ل ۹ ناوچه 
امريكايي ها خواهند داشت. به اين ترتيب برتري در اين حوزه نيز 

با چيني هاست. 
اما در حوزه جنگنده ها و توان هوايي برتري نسبي با چيني هاست. 
امريكايي ها تا س��ال 2040 در اين منطقه 300 فرونده جنگنده 
خواهند داشت، در مقابل چيني ها نزديك 2هزار جنگنده در اين 
منطقه مس��تقر خواهند كرد كه براي يك برتري تمام عيار كافي 

است، اين در حالي است كه ما پيشرفت هاي چين را در حوزه هايي 
همچون موشك هاي بالستيك ضدكشتي و موشك هاي كروز در 
نظر نگيريم. با در نظر گرفتن اين موارد دلايل نگراني امريكايي ها به 

خوبي روشن مي شود. 
   چيني ها زرادخانه هسته اي خود را بيمه مي كنند

در حوزه هسته اي برخلاف امريكايي ها چيني ها به هيچ عنوان به 
دنبال كميت بيشتر نيستند. در حقيقت از ابتدا نيز چيني ها فراهم 
آوردن نوعي محافظت در مقابل تهاجم هسته اي را هدف خود قرار 

داده بودند. 
از همين رو زرادخانه هسته اي چيني ها از ابتداي قرن 21 تاكنون 
در سطح 300كلاهك هس��ته اي ثابت باقي مانده است. در مقابل 
چيني ها تلاش كرده اند تا توان تحمل ضربه اول هسته اي را حفظ 
كنند. اين مسئله به معناي اين است كه زيرساخت هاي حياتي و 
نظامي اين كشور و همچنين سيستم هاي هدايت و فرماندهي بايد 
بتوانند در مقابل اولين ضربه هسته اي از طرف هر كدام از قدرت هاي 

هسته اي مقاومت كنند. 
از همين رو است كه از دهه ۹0 چين دست به ساخت بزرگ ترين 
ش��بكه تونل هاي زيرزميني زده اس��ت. مس��ئوليت ساخت اين 
تجهيزات زيرزميني بر عهده لش��كر دوم توپخانه چين است و به 
هزاران كيلومتر مي رسد. اين مسئله امكان فوق را به ارتش چين 
مي دهد تا موش��ك هاي بالس��تيك خود را به صورت مرتب بين 
پايگاه هاي زيرزميني جابه جا و مقرهاي فرماندهي خود را در مقابل 

هر ضربه اي حفظ كند. 
به اين ترتيب چيني ها خواهند توانس��ت در مقابل هر تهديدي 
كشور خود را حفظ كنند. با در نظر گرفتن موارد فوق مي توان گفت 
كه در آينده ايران با قدرتي متحد خواهد شد كه مي تواند همكاري 

قوي در مقابل يكجانبه گري امريكايي ها داشته باشد. 
   ايران و چين در آغاز مسيري طولاني 

چيني ها هميشه به اين نكته اشاره مي كنند كه صبر بالايي در مورد 
مسائل حساس دارند. برقراري همكاري جدي در حوزه هاي حساس 
با چين نيازمند صبر اس��ت؛ صبري كه مي تواند نتايج ش��يريني 
داشته باشد، البته تجربيات مشابه هم نش��ان داده است كه ايجاد 

همكاري هاي گسترده و پايدار نياز به ثبات قدم دو طرف دارد. 
اي��ران و چين تازه در مرحل��ه آغاز همكاري طولاني هس��تند كه 
مي تواند تا ده ها سال امتداد داشته باشد، همان گونه كه رهبر معظم 
انقلاب اس��لامي در ديدار با رئيس جمهور چين بر اين نكته تأكيد 
كردند كه همكاري بين دو كشور مي تواند بر اساس سندي چند ده 

ساله امتداد داشته باشد. 

نگاهی به اتحادی كه در آغاز راه است

اتحاد ایران و چین علیه یک جانبه گرایی نظامی امریکا
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